
La iia Campanya Nacional de Teatre a Reus (11)

Després dhaver enllestit uns breus
comentaris de lactuació de la com-
panyia Lope de Vega al nostre Teatre
Fortuny, sem va acudir de fer unes
reflexions sobre el sentit i leficàcia de
1•es carnpanyes de teatre a Reus, i aquí
van, no •amb la pret•ensió •que siguin
vàlides per elles mateixes, sinó per la
possibilitat que, després, gent més pr.e-
parada ihi digui la seva, i així, potser
•entre tots podrem •aclarir una mi•ca
més els nostres punts de vista sobre ei
moment teatral que vivim.

Ca1 tenir en compte, però, que no es
pot fer una anàlisi completa de tots
dls object•ius que es proposa una obra
de lenvergadura daquestes campa-
nyes. Per tant p.artim .de dos fets que
ens li•miten.

•Potser ufl dels serveis més impor-
tants que fan 1es campanyes nacionals
és pressionar el !poble perqué vagi al
teatre. Hem de convenir que cada ve-
gada més !l•a gent es queda a casa. La
competéncia de la T. V. a tota mena
despecta•c1es •públics no és •discutible
i. per tant, cal una promoció enorme
per a atreure el públic. La D. G. de
Cu•ltura Popullar y Espe•ctáculos •amb
els poderosos mitjans de comunicació
que té a•1 seu abast, acornpleix una ve-
ritable tasca de reedu•cació en aquest
sentit.

Un altre aspecte digne •désser tin-
gut e•n •consideració és que hom possi-
•biliti les representacions de teatre a
pobles, amb la mateixa digni•tat a.mb

qué és presentat a les capitals. Tan-
mateix void•riem pregun.tar si •aquest
esforç pot ésser realment .aprofitat per
tot •el poble. ¿Sadreça a la joventut

aquesta promoció del teatr.e? ¿Es pos-
sible que alguns o .brers dels de linefa-
bl•e 59 p•ugui, fins i tot fent ús del

discriminatori ga•lliner, aprofitar - se
daquest bon propòsit? ¿Laj•u•t econò-
mic que represent•en les subvencions
benefi•cia per igual .els espectadors que
els professiona1ls?... Caldria veure amb
d•etall aquestes i altres possibles qües-
tions.

En •una recent .entrevista publi•ca•da
a 1a premsa, el nou Director General
de C. P. i E., senyor Enrique Thomas
de Carranza, diu: Això és 1a utillit-
zació de tots eis •esfo .rços a•nteriors i el
replantejament de totes les inquietuds
constructives que p•uguin existir a la
societat espanyola davui quant a lor-
dre ddJ teatre i de 1epectac1e en ge-
neral... en aquest sentit el Ministre,
senyor Sànchez Bella, està disposat a
suscitar i a protegir les iniciatives més
variades •que es produeixin ... Em
seinbla que, per a •començar, això està
molt bé. Re•conéixer la tasca portada
a terme i intentar de rnillorar-la és un
anhel m1t lloahle i qu.e sha dinten-
tar de posar a la pràcti•ca. No sens
escap•a la dificultat de planificar glo-.
balment tota una campanya de teatre;
però, rnirant la •cosa peil tombant de
leficàcia, pensem que, en el nostre cas
concret, poques representacions •de
t•eatre a iany (tot i que siguin escolli-
des) no poden mantenir un públic ni,
•encara menys, •crear-Eo. Per altra ban-
da Ies formacions professionals no po-
den fer llargues estades •a cada IIoc.
I sens acut que pots .er sí que caldria
que els efectes benefactors de lajut
oficial davallesssin sobre aquells grups
de teatre, gene.ralment joves, que amb
tota serietat i independén•cia intenten
de fer un teatre vàlid i •compromés,
però a•Is qual•s man•quen recursos eco-
nòrnics. Aquesta possibilitat em porta
a pensar que a Reus, i en .dir Reus vulI
•dir Reus i la seva comarca, es podrien



fer reipresentacions amb una certa re-
gularitat, si es cornptava amb linter-
vanvi dels rnuntatges que. preparessin
eis diversos grüps que existeixen, i ai-
xò, junt amb la tasca de ¿les associa-
cions despectadorsque taiibé han do_
•nat fe de vida, podria fornentar duna
manera rea1 i positiva el desenvo1upa
ment del teatre. Caldria doncs no des-
aprofitar aquestes. possibiiitats.

Hi ha e•ncara uná .altra qüestió que
no voidria defugir. Es tracta de la ne-
cessitat de protegir també el t•eatre ,en
11engua catala .na. Una de 1es finalitats
de 1es carnpanyes ha désser dimpul-
sar la creació. autòctona. No cal djr
que, a Catalunya, aquesta producció
seria • indubtablement en la seva llen-
gua. La manca d ,e possibilitats destre-
na condiciona actualment aquesta pro-
ducció i moJts homes que en circums-
tàncies normals haurien pogut escriu-
re teatre, han dedicat preferentment
a a 1 t r e s géneres. Per altra banda
aquesta manca de,possibilitats va qua-
si sernpre lligada a motius dordre eco-
nòmic. ¿No seria possible que el Tea-

tre Nacional inaugurat la passada
temporada a Barcelona es dediqués
preferentment a lestrena daquelles
Óbres de tetie català que tinguesin
un veritable interés? ¿No seria un bon
mitjà, per estirnu(lar la creació, que
una companyia subvencionada es com-
prometés a , fer, amb tota seriositat,
una bona prograrnació de teatre cata-
là? Em fa 1efecte que qualsevoi ini-
ciativa que es portés a terme en aquest
senti,t seria duna gran importància
pel futur de,la nostra cultura.

Fóra bohic de creure, també, que a
cada •lloc es pogués pensar i progra-
mar la pròpia campanya de teatre, ja
qtie 1s condicibnarnents i Jes necessi-
tats no són iguals pertot areu. Potser
en ,eis fons daquestes. reflexions hi ha
un .desig. qu . això .es pugui portar a
terme. Calia en prirner lloc donar la
pròpia opinió. Es desperar que altres
també la donaran.. Potser en parlarem.
Sigui com sigui, ei primer pas està
donat.

Antoni Briansó i Tortosa, alumne de lEscoJa
dArt, ha participat al xxrii Concurs Nacional
Juvenil d Formació ProfessionaJ, dintre iespe-
cialitat de pintura decorativa, i hi ha obtingut el
tercor iioc de la ciassificació.

La competició es va c1ebrar a Vigo, del dia
12 aJ dia 20 de desembre últim.

E1 resultat obtingut pol nostre alumne pot ésser
considerat com a snolt notabie, tnint en conside-
ració la gran quafltitat de concursants que van
ésser atrets per aquelia convocatòria.

Felicitem el jove Antoni riansó per haber ob-
tingut el tercer preini i desitgem que aquest òxit
primicer li serveixi destíinuj en el seu desenvoiu-
pament futur en el camp de lart i de ia decoració.

LEscola dArt se sent honorada amb lhonor
de quò ha estat objecte un dels seus aiumnes.

Josep Ferré Ravascall va fer una flOva exposició
de pintura que va ésser inaugurada el dia 12 i
clausurada el dia 21 de deeembre. Va exhibir-hi
una part ¿e ia seVa creació més recent.

A continuació, el dia 93 del mateix mes de
desembre, va obrir-se al public lexposició de pin-
tura de Josep Piq.ué Iserte, q.ue ha pogut ésser
visitada fins ei dia de Rei,s.

E1 mateix dia 23 do desembre va quedar inau-
gura.da lexposició de dibuix infantil sobre temes

de Nadal, que Ia Secció de Tecnoiogia ha organit-
zat .amb la col-laboració de la de Pedagogia i
daquesta dArt. Lafluòncia dobres inafntils ha
estat molt nombrosa.

E1 dia 16 de de.sembre, ei senyor Cosar Mar-
tinoll va parlar sobre temes dart en una inte-
resantíssima conferòncia.
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